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mechanisch door fotokopieën, opname of enige ander manier zonder voorafgaande schriftelijke toestemming van de uitgever.

 
Met veel enthousiasme kijk ik 
terug op de bruisende start van 
dit schooljaar. De gezamenlijke 
tweedaagse bijeenkomst Koers 
naar inclusief onderwijs op 10 
en 11 oktober 2024 heeft niet 
alleen de onderlinge samen-
werking in onze regio versterkt, 
maar ook ons streven naar 
een echt inclusieve leeromge-
ving voor ieder kind dichterbij 
gebracht. Het waren twee zeer 
waardevolle dagen. 

Daarnaast ben ik verheugd 
om met jullie te delen dat het 
vierjaarlijkse onderzoek door de Onderwijsinspectie bijzon-
der positief is verlopen. Hun belangrijkste advies is dat we 
vaker stil mogen staan bij wat onze regio uniek maakt: een 
rijk aanbod van scholen, goede onderlinge samenwerking 
en een regionale onderwijs-zorg agenda.

De Inspectie was met name onder de indruk van het rijke 
aanbod in de regio, de inspanningen in de samenwerking 
met gemeenten en de professionele bestuurscultuur (inclu-
sief PDCA-cyclus). De inspectie noemt het CTO proces zeer 
zorgvuldig en gaf ons de tip mee om nog beter na te gaan 
waar ouders in dit proces behoefte aan hebben (bijv. een 
oudercontactpersoon). 

De inspectie geeft ons ook een aantal ontwikkelpunten 
mee, zoals het gegeven dat de samenwerking tussen de 
‘gouden driehoek’ (OPR, RvT en het bestuur) sterker kan, 
en een duidelijkere weergave van datgene waar we zeer 
tevreden mogen zijn in ons jaarverslag en externe commu-
nicatie.  

Laten we deze positieve energie meenemen voor de rest 
van het schooljaar. Samen blijven we bouwen aan een 
sterk, inclusief onderwijsnetwerk voor alle kinderen in de 
Kop van Noord-Holland. 

Ik wens iedereen weer veel leesplezier met deze nieuwe 
uitgave van de KopKrant!

Voor meer informatie over deze uitgave 
kunt u mailen naar:

secretariaat@swvkopvannoordholland.nl

De KopKrant staat ook op de website: 
www.swvkopvannoordholland.nl

Sanne Kruijer,
Directeur-bestuurder SWV 
Kop van Noord Holland PO
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‘Het lukt omdat we 
samen werken, dit is 
wel echt de sleutel’

Waar zie je dat in terug?
-  “Iedereen is welkom binnen 

onze school. De afgelopen 
jaren hebben we een aantal 
kinderen met het syndroom 
van Down op school gehad, 
maar we hebben ook kin-
deren die slechthorend zijn 
of nieuwkomers van Villa 
Kakelbont.

-  Culturen en geloven hebben 
een plek in ons onderwijs, 
door er bijvoorbeeld in de 
kring over te praten en er-
varingen uit te wisselen.

-  We werken groepsoverstij-
gend en passen de week-
planningen daar op aan. 
Bijvoorbeeld: iedere groep 
heeft van negen tot tien 
uur rekenen. Dat zorgt er 
bijvoorbeeld voor dat een 
kind uit groep 6/7/8 een 
rekeninstructie kan halen bij 
groep 5.

-  Kinderen uit groep 4 t/m 8 
die meer aankunnen wor-
den één keer in de week 
drie kwartier uit de groep 
gehaald en gaan dan met 
andere kinderen aan de 
slag onder leiding van onze 
hoogbegaafdheidsspecialist.”

Waarom is inclusiviteit 
belangrijk?
“We laten de kinderen een 
goede afspiegeling van de 
maatschappij zien, en stimu-
leren een groepsgevoel, ver-
antwoordelijkheidsgevoel, en 
elkaar helpen. Deze manier 
van werken daagt jou als 
groepsleider op verschillende 
gebieden uit.”

Wat maakt jullie inclusieve 
groepsleiders? Welke eigen-
schappen en kenmerken doen 
ertoe?
“Binnen onze eigen groep ver-
wachten we dat de groeps-
leider het samen met de 
kinderen doet, we nemen
de kinderen mee in ons on-
derwijs. Dit doen wij ook 
binnen ons team. Wij werken 
heel veel samen, overleggen 
veel en ons onderwijs wordt 
door het hele team gedragen. 
Denk bijvoorbeeld aan de 
groepsoverstijgende manier 
van werken en de thema’s 
die we samen uitbouwen en 
op poten zetten. We delen 

Er wordt veel geschreven over inclusiviteit en 
hoe een school kan groeien tot een plek waar elk 
kind meetelt en mee kan doen. Maar geen enkele 
school kan dit bereiken zonder inclusieve leer-
krachten.

Wat maakt een leerkracht tot 
een inclusieve leerkracht? 
Welke eigenschappen heb je 
daarvoor nodig, en belang-
rijker nog: wie heb je daar-
voor nodig? We vroegen het 
Britt Doodeman en Jackie 
Vermaire, beiden werkzaam 
als groepsleider op Jenaplan-
kindcentrum De Verrekijker in 
Den Helder. 

Hoe inclusief is jullie school? 
“Wij denken dat onze grote 
kracht zit in ons Jenaplan-
onderwijs. We investeren veel 
in de relatie met kinderen, 
ouders en ons team.”

al onze ideeën en lessen om 
elkaar te ondersteunen en in-
spireren. Hierdoor zorgen wij 
voor een doorgaande lijn bin-
nen de hele school. Daarnaast 
zorgt het er ook voor dat je 
als groepsleider alle kinderen 
kent, maar ook andersom. 
De kinderen kennen ook alle 
groepsleiders en leren les te 
krijgen van niet alleen hun 
eigen groepsleider.” 

Hoe word je een goede inclu-
sieve groepsleider? Doe je dat 
alleen of samen met anderen?
“Dit doe je absoluut niet 
alleen! Je doet dit met elkaar, 
anders werkt het ook niet. 
Het is belangrijk dat alle 
neuzen dezelfde kant op 
staan en dat je samen het 
onderwijs draagt. Wij worden 
vanuit de directie heel erg 
meegenomen in beslissingen 
en vraagstukken, we doen het 
echt samen.”

Welke aanpassingen zijn 
nodig om inclusiviteit te 
bevorderen?
“Alle groepsleiders leggen de 
weekplanningen naast elkaar 
om ervoor te zorgen dat we 
groepsoverstijgend kunnen 
werken. Ook draagt het OOP 
heel veel bij aan inclusie. 
Onze ib-er zorgt er altijd voor 
dat het zorgrooster up-to-date
is en dat er extra handen in 
iedere groep aanwezig zijn 
wanneer nodig. Zo kunnen wij 
de kinderen voorzien van hun 
eigen leerdoelen/onderwijsbe-
hoeftes.”

Wat werkt goed, wat minder 
goed?
“Werken op deze manier 
vraagt veel van ons als 
groepsleider; je moet flexi-
bel zijn en je eigen input is 
belangrijk voor de invulling 
van je lessen. Daarnaast is 
communicatie en een sterke 
samenwerking heel belangrijk 
omdat je met kinderen uit 
verschillende groepen werkt. 
Dit gaat ook weleens fout in 
de praktijk, en daarom is het 
fijn dat we elkaar hebben en 
elkaar hierop kunnen aan-
spreken. Een klein team is 
helpend om inclusief onder-
wijs tot een succes te maken 
en daar zijn we heel trots op!”

Wat heb je geleerd de 
afgelopen tijd als het gaat 
om inclusiviteit?
“Het lukt omdat we samen 
werken, dit is wel echt de 

Hoe word je een goede inclusieve 
leerkracht?

sleutel. We denken met elkaar 
na over wat past bij onze 
school. We kiezen er bijvoor-
beeld voor om een onderwijs-
assistent aan te nemen om 
kinderen te begeleiden. We 
maken hier bewuste keuzes
in. Dit betekent niet dat alles
vlekkeloos gaat. Ook wij 
discussiëren regelmatig met 
elkaar over een passend 
onderwijsaanbod waarbij het 
bewaren van de balans tussen 
draagkracht en draaglast 
superbelangrijk is. Zowel voor 
het kind, de groepsgenoten 
als het team.” 

Wat zou je andere leerkrach-
ten willen meegeven?
“Werk samen met je colle-
ga’s en met je groep. Neem 
ze hierin mee. Je hebt als 

groepsleider verschillende 
rollen - je bent leraar, coach, 
begeleider, mediator - neem 
die rollen serieus. Daarnaast 
is het belangrijk om ideeën 
uit te wisselen. Betrek de 
kinderen en de groep in dit 
proces, geef kinderen hierin 
een stukje verantwoordelijk-
heid, dan draag je het samen.

Onze school is een minimaat-
schappij, ieder kind hoort er-
bij. Of je nu snel of langzaam 
leert, dat maakt bij ons niet 
uit. Als je dat kunt bereiken 
in je groep, dat is het mooi-
ste wat je kinderen mee kunt 
geven in hun jonge leven. Je 
wordt niet van jongs af aan 
al uitgesloten. Iedereen hoort 
erbij bij ons op school!”

Britt Doodeman en Jackie Vermaire
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zaak en het gaat vaak om 
iets willen bereiken of ver-
mijden. Gedrag is echt vaak 
heel ingewikkeld, vooral als 
er nog vijfentwintig andere 
kinderen in de groep zijn, die 
op hun beurt ook allemaal 
iets nodig hebben. Dat is een 
lastige puzzel en om die te 
kunnen leggen, hebben we 
elkaar nodig: de leerkracht, 
de ouders, collega’s, directie, 
ondersteuners, hulpverlening 
en natuurlijk het kind zelf, 
want die moet zich gehoord, 
gezien en veilig voelen. 

Ik merk dat we op scholen 
al goed bezig zijn met inclu-
sief onderwijs. De mindset 
verandert en we weten elkaar 
steeds beter te vinden. En 
wat ik afsluitend ook nog zou 
willen meegeven, is: Kijk naar 
wat er al wel lukt en vier de 
successen, ook met de leer-
lingen.”

Esther Regtop is via de Aloysiusstichting gedetacheerd bij het samenwer-
kingsverband. In die rol ondersteunt ze scholen met vragen over gedrag,
en die zijn er genoeg. Als Regtop op een school komt, is er meestal al veel 
gebeurd. “Mensen proberen het heel lang zelf en veel dingen kan de school 
ook zelf oplossen”, aldus Regtop. “Maar als dat niet meer lukt, kunnen mijn 
collega’s of ik worden ingeroepen.”

Interview met gedragskundige Esther Regtop

“Je staat er niet alleen voor”

Voor de meeste kinderen kan 
de school de veilige pedago-
gische basis of extra onder-
steuning wel bieden, zeker nu 
steeds meer scholen een ei-
gen gedragsspecialist hebben. 
Maar op het moment dat de 
school er echt niet uitkomt, 
als een leerkracht niet weet 
wat te doen met een leerling, 
kan Regtop of een van haar 
collega’s gevraagd worden om 
mee te kijken. De vragen die 
ze krijgen gaan altijd over ge-
drag, maar geen enkele casus 
is hetzelfde.

Regtop: “Het gedrag is hoe 
een kind zich uit, maar wat er 
achter zit, kan van alles zijn. 
Een kind vindt het te moeilijk 
of te makkelijk, voelt zich 

niet begrepen of heeft het 
thuis heel zwaar. Wat ik doe 
als ik op een school kom, is 
eerst meekijken in de groep. 
Ik kijk heel breed: wat doet 
de leerkracht, wat zie ik in de 
klas gebeuren, hoe reageert 
de leerling? Het voordeel van 
mijn rol is dat ik onafhanke-
lijk van de schoolcultuur en 
van wat er al gebeurd is, kan 
kijken. Na de observatie ga ik 
in gesprek met de leerkracht 
over wat ik heb gezien en wat 
de leerkracht zelf ervaart. 
Vervolgens gaan we samen 
zoeken naar wat er aan de 
hand is. Vaak spelen er meer-
dere factoren, we belichten 
die samen en kijken naar de 
mogelijkheden.”

Je zegt we betrekken meerde-
re factoren, maar wat heb je 
daarvoor nodig? Welke dingen 
gebruik je om echt helder te 
krijgen wat er aan de hand is?
“De observatie, het gesprek 
met de leerkracht, maar ook 
praten met de leerling en met 
de ouders. Die dingen samen 
geven vaak wel een goed 
beeld. Daar komt bij dat ik 
veel ervaring heb met mee-
kijken in een klas, dat helpt 
ook. Als ik in een klas kom, 
zie ik bijvoorbeeld de lijntjes 
lopen tussen de verschillende 
kinderen. Als leerkracht ben 
je vaak druk en richt je je 
vooral op de hele groep, maar 
als je achter in de klas zit, zie 
je ook andere dingen.”

Goed, dan heb je een ana-
lyse of een conclusie. Wat is 
dan de volgende stap? Hoe 
help je een leerkracht om een 
antwoord te hebben op het 
gedrag?
“Ik geef de leerkracht advie-
zen, en ga als het ware naast 
de leerkracht staan. Het helpt 
vaak ook al als je informatie 
geeft over wat er zou kunnen 
spelen. Bijvoorbeeld over 
hechtingsproblematiek, trau-
ma of over adhd of onrustig 
gedrag. Er zijn op dit moment 
veel kinderen met trauma. 
Deze kinderen hebben spe-
cifieke behoeftes waar je de 
leerkracht op kunt instrueren, 
dit noemen we trauma-sen-

sitief lesgeven. Bijvoorbeeld: 
blijf neutraal, ga niet te erg 
op het gevoel zitten, en geef 
een duidelijke boodschap 
‘Dit wil ik en dit verwacht ik 
van je.’ Dat pakt vaak al heel 
goed uit. Naast die adviezen 
willen we ook meer co-tea-
ching gaan doen.”

Co-teaching is samen 
lesgeven?
“Ja, en dat kan op verschillen-
de manieren. Je kunt allebei 
een groepje begeleiden, maar 
je kunt elkaar ook aanvullen; 
dat een leerkracht lesgeeft 
en dat ik meekijk en aan-
wijzingen geef. Waar het om 
gaat is dat je samen met de 
leerkracht voor de groep staat 
en dat je in gelijkwaardigheid 
gaat kijken wat een leerling 
nodig heeft en hoe we dat 
kunnen bieden.” 

Je zit dus niet achter in de 
klas, maar staat voor de 
groep. Wat is de meerwaarde 
daarvan?
“Je kunt natuurlijk vanaf je 
plek achter in de klas tips en 
adviezen geven, maar voor 
een leerkracht is het soms 
fijner om te zien hoe ik of 
iemand anders het doet. Bij 
co-teaching sta je samen 
voor de groep en leer je van 
elkaar, van hoe je dingen aan-
pakt en oplost. Dat is overi-
gens niet zo makkelijk als het 
lijkt, voor mij is dat ook goed 
om te ervaren. En de leer-
kracht krijgt het gevoel: ik sta 
niet alleen.”

Hebben leerkrachten vaak het 
gevoel dat ze er alleen voor 
staan? 
“Een leerkracht betrekt het 
snel op zichzelf als iets niet 
lukt met een leerling. Op het 
moment dat je met elkaar 
inziet dat het hele team ver-
antwoordelijk is voor kinderen 
die iets extra’s nodig hebben, 
dan geeft dat steun. Ik merk 
dat het heel fijn is voor een 
leerkracht om te horen: je 
staat er niet alleen voor. Niet 
alleen jij maar heel het team 
is verantwoordelijk voor deze 
leerling. Daar moeten we op 
scholen meer naartoe, naar 
dat gevoel.”

Heb je nog iets anders dat je 
scholen wil meegeven?
“Geen enkel kind staat in de 
ochtend op om die dag eens 
lekker de boel te verstoren.
Er is altijd een reden of oor-

‘Het gedrag is hoe 
een kind zich uit, maar 
wat er achter zit, kan 
van alles zijn’ 

‘Bij co-teaching sta je 
samen voor de groep en 
leer je van elkaar, van 
hoe je dingen aanpakt 
en oplost’

Esther Regtop
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In de afgelopen periode ontving het samenwerkingsverband steeds vaker 
verzoeken voor extra budget om ondersteuning te bieden bij gedragsproble-
matiek. Het samenwerkingsverband gaf gedragskundige Lyke Ybema daarom 
de opdracht om dit verder te onderzoeken en helder te krijgen waar het 
beste in geïnvesteerd kan worden.

Onderzoek naar ondersteuning bij vragen rond gedrag

Wat werkt?

Voor haar onderzoek inventa-
riseerde Ybema onder andere 
al lopende trajecten binnen 
scholengroepen en behoeften 
in de scholen en verkende ze 
landelijke trends. Hieronder 
een aantal aanbevelingen uit 
het uiteindelijke advies.

Versterk het pedagogisch 
klimaat op een school
Een belangrijke aanbeveling 
uit het onderzoek is om het 
pedagogische klimaat op een 
school te versterken. Onder-
zoek binnen je eigen school: 
Hoe is ons pedagogisch 
klimaat en wat vinden wij 
hierin belangrijk? Hoe kijken 
wij naar gedrag? Hoe leren 
we gedrag aan? Hoe zorgen 
we dat het ook blijvend is? En 
als dat niet lukt, wat doen we 
dan? Waar liggen onze gren-
zen? Wat hebben wij daar zelf 
bij nodig? Teams die met dit 

medewerker die de opleiding
tot gedragskundige gaat 
volgen. In het advies wordt 
geadviseerd om dit uit te 
bouwen zodat uiteindelijk alle 
tachtig scholen in de Kop van 
Noord-Holland een gedrags-
kundige hebben, of in ieder 
geval dat elke scholengroep 
voldoende mensen heeft met 
kennis over gedrag. Deze 
interne gedragskundige kan 
naast de leerkracht gaan 
staan, snel meedenken en 
eerder preventief ingrijpen. 
Zij worden hierin ondersteund 
door de externe gedragskun-
digen.
 
Geef externe gedrags-
kundigen een andere rol
Op dit moment zijn er vijf 
externe gedragskundigen, zo-
als Esther Regtop, die vanuit 
het samenwerkingsverband 
scholen ondersteunen. Als 
meer scholen straks hun ei-
gen gedragskundige hebben, 
zal hun rol veranderen. Ook 
dat is onderdeel van het ad-
vies: haal de gedragskundige 
meer uit de schakel (zie ook 
artikel Bert Wienen in deze 
KopKrant) en laat ze vooral 
de interne gedragskundige 
ondersteunen. Verbind ze 
daarnaast aan een scholen-
groep. Nu nog gaan begelei-
ders als Esther Regtop naar 
alle scholen in de Kop van 
Noord-Holland. Straks is ze 
verbonden aan één scholen-
groep waardoor ze de scholen 
beter kent, laagdrempelig 
beschikbaar is en eerder pre-
ventief iets kan doen.

Een advies klinkt misschien 
nog ver weg, maar volgens 
Ybema is het samenwerkings-
verband al gestart met het 
uitvoeren van de adviezen. 
Zo zijn de inspiratiesessies 
inmiddels begonnen, wordt 
de veranderende aanpak van 
de externe gedragskundigen 
al uitgezet en beginnen er in 
januari verschillende mensen 
van scholen in de Kop van 
Noord-Holland met de oplei-
ding tot gedragskundige (zie 
ook artikel over scholengroep 
Schagen). Eind 2025 zullen zij 
klaar zijn met de opleiding.

Lyke Ybema

Handige tool voor zoeken 
naar losse artikelen uit 
voorgaande KopKranten

Wilt u nog eens een oude KopKrant inzien? Of 
artikelen (vanaf 2014) over een specifiek onder-
werp opzoeken? Dat kan eenvoudig met onze han-
dige tool. U kunt zoeken op diverse categorieën: 
zorg/jeugdhulp, indiceren & arrangeren, gedrag, 
uitdagend onderwijs, dyslexie, nieuwkomers, 
doorgaande lijn, bijeenkomsten, praktijkvoorbeel-
den en jonge kind/VVE.

U kunt dan verfijnen met een zoekwoord via zoek-
opdracht of alleen zoeken op een zoekwoord (bij 
categorie selecteert u dan ‘geen categorie’). 
U krijgt daarna de selectie die past bij uw zoek-
woord waarna u het artikel of de hele krant waar 
het artikel in heeft gestaan, kunt lezen.

U kunt de tool voor het zoeken naar losse 
artikelen vinden via: 
www.swvkopvannoordholland.nl - 
primair onderwijs - kopkrant en nieuws

Wilt u de hele krant terug lezen? Ook dat is 
mogelijk. U vindt op de website ook een overzicht 
van alle KopKranten (vanaf 2012).

soort zelfreflectievragen bezig 
zijn geweest, en dit succesvol 
hebben gedaan, hebben vaak 
een stevigere, gezamenlijke
basis voor het omgaan met 
meer uitdagend gedrag. 

Uitvoering van de adviezen
Naast reflectie is ook profes-
sionalisering belangrijk bij het 
versterken van het pedago-
gisch klimaat. In het kader 
hiervan zijn inmiddels inspi-
ratiesessies voor leerkrachten 
rondom gedrag opgestart. Dat 
zijn sessies over gedrag in de 
groep, maar ook over onder-
werpen als gedrag bij trauma 
en externaliserend gedrag.

Opleiden van interne 
gedragskundigen
Een aantal scholen heeft 
aangegeven te willen werken 
met een gedragskundige in de 
school, dat is een interne 
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 Interview met de directie van Kindcentrum De Terp

Samenwerking in Wieringerwerf

“Kinderen hebben veel meer 
sociale contacten. Nichtjes, 
neefjes, buurtkinderen en kin-
deren die elkaar kennen van 
de sport, spelen nu samen op 
het schoolplein. De kinderen 
ontmoeten elkaar ook in de 
school zelf. Elke school heeft 
eigen lokalen, maar omdat er 
gewerkt wordt met leerplei-
nen zitten de groepen 1 en 2, 
3 en 4, 5 en 6, en 7 en 8 bij 
elkaar op een eigen leerplein.”

Integraal
De directeuren noemen het 
nu nog een KC, of kindcen-
trum, maar de toekomstvi-
sie is dat het integraal gaat 
worden, zodat het straks een 
IKC genoemd kan worden. 
Een IKC met een doorgaande 
leerlijn die start in de kinder-
opvang en doorloopt naar het 
voortgezet onderwijs. Van der 
Kooij: “Kinderopvang Kappio 
heeft nu al een eigen zone 
in het gebouw die overloopt 
naar de kleutergroepen. En 
met het voortgezet onder-
wijs zijn afspraken gemaakt 
voor een doorlopende leerlijn 
Engels en docenten gaan van 
RSG Wiringherlant de Engelse 
vaardigheden van onze leer-
krachten wat opkrikken. En 
dan is er nog het duurzaam-
heidslab waar een van onze 
leerkrachten, die ook in het 
voortgezet onderwijs werkt, 
aan meedoet. Zo proberen we 
steeds meer samen te doen.”

PO

Cultuurschuur
Vijf jaar geleden kwamen zo’n 
vijftig collega’s van de drie 
scholen samen in de Cultuur-
schuur om met elkaar te pra-
ten en dromen over hun ide-
ale school. Daarvoor was er 
op beleidsniveau al van alles 
gebeurd, maar in de Cultuur-
schuur werden voor het eerst 
de teams betrokken. Inge van 
der Kooij was er toen ook al 
bij, de twee andere directeu-
ren zijn later aangehaakt. De 
aanleiding om de drie scholen 
samen te voegen had vooral 
een praktische reden; alle 
drie de schoolgebouwen 
waren verouderd. Renovatie 
had gekund, maar omdat 
twee van de drie scholen vrij 
klein waren met honderd 
leerlingen, werd besloten dat 
samengaan de beste optie 
was. Wat meespeelde is dat 
op het terrein van de nieuwe 
school een sportcomplex en 
kinderopvang kwamen. Dat 
maakte de stap extra aan-
trekkelijk. 

Campus De Terp
Sinds dit schooljaar zijn de 
scholen, sport en welzijn en 
kinderopvang samen gestart 
als Campus De Terp. Dat 
betekent dat kinderen die 
voorheen naar een andere 
plek in het dorp naar school 
gingen, elkaar hier nu ont-
moeten. Van der Kooij vindt 
dat een grote meerwaarde. 

Ze zijn drie man sterk gekomen voor dit interview, Inge van der Kooij, 
Tanja Ruiter en Kees Overmeijer. Vorig jaar waren ze nog directeur van de 
Don Bosco, Het Baken en de Triangel, maar sinds dit schooljaar vormen ze 
samen de directie van het nieuwe Kindcentrum De Terp in Wieringerwerf. 

‘Maar omdat we een 
groot team zijn, hebben 
we wel meer mensen 
met expertise op ver-
schillende gebieden’

Inclusief onderwijs 
Bij de vraag of er straks 
ook een voortgezet onder-
wijsschool op de campus 
komt, moeten de directeuren 
lachen. Overmeijer: “RSG 
Wiringherlant zit al op ons 
terrein. Daarom is die verbin-
ding makkelijker te maken. 
We proberen heel breed te 
kijken. We hebben kinder-
opvang, de basisschool van 
4 tot 13 jaar en voortgezet 
onderwijs van 13 tot 18 jaar. 
Met de samenwerking die we 
nu opzetten hebben we straks 
een doorgaande lijn van 0 tot 
18 jaar. Dat zorgt voor een 
zachtere landing van kinde-
ren die van de opvang naar 
het basisonderwijs gaan, en 
daarna ook naar het voortge-
zet onderwijs.” Als er ook nog 
speciaal onderwijs bijkomt 
lijkt het wel wat op het Deen-
se model, maar Overmeijer 
vindt dat dat niet past bij het 
inclusief onderwijs dat ze voor 
ogen hebben. “Vanuit dat idee 
willen we steeds meer kinde-
ren proberen op de eigen 
school te houden. Over het 
thema inclusief onderwijs zijn 
we overigens hard aan het 
nadenken, maar de uitwer-
king zal later komen. Nu zijn 
er andere prioriteiten. Het is 
wel het plan om zoveel moge-
lijk inclusief te werken.”

Expertise
Ruiter: “Op bepaalde gebie-
den zijn we wel al gestart met 
werken naar een inclusieve 
school. Op het moment dat je 
te maken krijgt met kinderen
met extra onderwijsbehoef-
ten, komen mensen nog wel-
eens voor uitdagingen te 
staan. In een studiedag zijn 
we daar, onder begeleiding 
van een externe trainer, mee 
aan de slag gegaan. Daar-
naast gaan we een Werkgroep 
Pedagogiek opzetten waarin 
we kindcentrumbreed met 
elkaar optrekken en we willen 

aansluiten bij het voortgezet 
onderwijs.” Ruiter denkt niet 
dat inclusiviteit bij hun school 
anders is dan op een reguliere 
basisschool. “In de basis gaat 
het erom dat je je kennis op 
orde hebt en preventief blijft 
werken. Je moet in een vroeg 
stadium signaleren waar 
eventuele zorg zit. Dat is op 
alle scholen belangrijk. Maar 
omdat we een groot team 
zijn, hebben we wel meer 
mensen met expertise op 
verschillende gebieden.”

Meer mogelijk
De schaalgrootte van de 
school zorgt duidelijk voor 
meer mogelijkheden. Van 
der Kooij: ”We hebben een 
naschoolse klas waar kinde-
ren met een NT2-achtergrond 
op dinsdag en donderdag 
een uur Nederlands krijgen. 
Dat kun je niet makkelijk als 
school apart bieden, maar sa-
men kan dat wel.” Ruiter: “We 
hebben ook schoolmaatschap-
pelijk werk in de school en er 
is fysiotherapie en dyslexiebe-
geleiding. Ze hebben allemaal 
fysiek hun eigen ruimte in de 
school en zijn op een vaste 
dag per week aanwezig. Zo 
breiden we stukje bij beetje
de ondersteuning uit. We 
zouden ook logopedie willen 
toevoegen, momenteel staat 
daar een vacature voor open.” 

Organisch
Veel positieve energie dus? 
Van der Kooij: “Ja, de eerste 
week was het nog best span-
nend. Je merkte dat ook bij 
de ouders en kinderen. Maar 
nu ervaren we zoveel rust in 
de school. Dat was eigenlijk 
al vanaf de tweede week. 
Doordat we verschillende 
zones in het gebouw hebben, 
kan er fijn gewerkt en geleerd 
worden.” Ruiter: “Ja, de sfeer 
is heel goed, veel organischer 
dan we verwacht hadden.”

De kans is klein dat hier 
over vijf jaar nog steeds drie 
directeuren zitten, maar voor 
nu hebben ze veel aan elkaar, 
want er moet van alles gere-
geld worden. Het samenbren-
gen van drie scholen biedt 
door de schaalvergroting 
nieuwe mogelijkheden, maar 
het brengt ook veel werk met 
zich mee. Zo moet er een 
gezamenlijke visie komen, op 
het pedagogisch klimaat en 
op leren, en daarnaast zijn er 
allerlei inhoudelijke zaken om 
af te stemmen. Maar ondanks 
de vele uren die erin zitten, is 
het enthousiasme van de drie 
directeuren onverminderd 
groot.

Kees Overmeijer, Tanja Ruiter, Inge van der Kooij 
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Als kind met een visuele beperking gewoon naar een school in de buurt 
gaan? Dat kan met ambulante onderwijskundige begeleiding in het regulier 
en speciaal onderwijs. Zo kan een kind in de eigen omgeving naar school, het 
kan een vriendenkring opbouwen dichtbij huis en het kan stapsgewijs leren 
om zelfstandig naar school te gaan. Carma Guijken, ambulant onderwijs-
kundig begeleider bij Visio, helpt en ondersteunt de kinderen, de ouders, de 
leerkrachten en de scholen hierbij. 

‘En doordat het zelf-
vertrouwen groeide, 
ging het leren ook 
gelijk beter’

 Visio begeleidt kinderen met een visuele beperking

Meedoen mogelijk maken

PO

Je werkt bij Koninklijke Visio. 
Wat doet Visio precies?
“Visio is een grote zorgorga-
nisatie voor mensen met een 
visuele beperking. Visio heeft 
daarbij ook een onderwijs-
tak. Vanuit die onderwijstak 
bieden wij cluster 1 onderwijs 
op de Visioscholen en daar-
naast ambulante begeleiding 
aan kinderen in onze doel-
groep, van het basisonderwijs 
tot de universiteit. Daarbij 
begeleiden we ook scholen en 
ouders.”

Dat is best heel breed, wat 
doen jullie specifiek voor het 
primair onderwijs?
“Het begint al voordat een 
kind naar school gaat. Een 
gezin met een kind met een 
visuele beperking krijgt al op 
babyleeftijd begeleiding van 
een ontwikkelingstherapeut 
uit de zorgorganisatie om de 
visuele ontwikkeling te stimu-
leren. Deze begeleidt het kind,
de school en de ouders ook 
gedurende de kleuterperiode.
Het gaat altijd om het wel-
bevinden van kinderen. Ik 
ben dan zijdelings betrokken. 
Halverwege groep 2 kom ik, 
als ambulant onderwijskundig 
begeleider, meer in beeld.” 

Wat is jouw werkgebied en rol 
bij de ondersteuning?
“Ik werk specifiek in de regio 
Kop van Noord-Holland. Op dit 
moment begeleid ik daar 13 
leerlingen met een visuele be-
perking in het primair onder-
wijs en 13 in het voortgezet 
onderwijs. Ik woon in Den Hel-
der en ken de hele regio goed. 
Dat maakt het werk makkelijk, 
ik kan bijvoorbeeld snel even 
naar een leerling toe. Ik kan 
snel in actie komen, de lijnen 
zijn kort. Daarnaast ken ik 
inmiddels veel mensen in de 
regio en dat werkt ook erg 
prettig. 

Ik zorg ervoor dat een leerling 
de schoolse zaken net zo goed 
kan volgen als elk ander kind 
in de klas. Hoe ga je om met 
een opdracht maken, heb je 
een schuin werkblad nodig 
om de afstand te verkorten, 

is er extra verlichting of juist 
zonwering nodig in de klas? Is 
er vergroting nodig? Contrast 
in het lesmateriaal is ook altijd 
een groot punt van aandacht. 
Denk hierbij aan de tekstkleur 
of veel plaatjes op
een pagina, maar ook de kleur 
van de stift voor het white-
board. Wij helpen om het les-
materiaal geschikt te maken, 
om de leerkracht te ontzorgen 
en de leerling te ondersteu-
nen. Hiervoor wordt bijvoor-
beeld uitgeverij Dedicon in-
geschakeld, zij passen dan het 
bestaande lesmateriaal aan. 

Daarnaast ondersteunen wij 
ook de leerkrachten via fysie-
ke trainingen en e-learning.”

Naast schoolactiviteiten is 
maatschappelijke participa-
tie ook erg belangrijk. Kun je 
hiervan een voorbeeld geven?
“In de begeleiding maken 
wij gebruik van de leerlijn 
Kritische Succes Factoren, die 
mede door Visio is ontwikkeld, 
om de maatschappelijke parti-
cipatie van onze leerlingen te 
vergroten en kinderen de kans 
te geven hun talenten opti-
maal in te zetten. Kinderen
vanaf groep 6 bijvoorbeeld 
willen graag hun vleugels 
uitslaan. Ze willen met een 
groepje vrienden of vrien-
dinnen een keer op de fiets 
naar het zwembad of naar de 
Action. Dan ga je kijken hoe 
het lukt met fietsen. Of denk 
aan de mogelijkheid om deel 
te kunnen nemen aan het ver-
keersexamen in groep 8. Dat 
is fantastisch voor een kind. 
Maar het is voor de ouders 
best spannend om je kind te 
laten fietsen met een visuele 
beperking. Ik schakel dan bij-
voorbeeld een ergotherapeut 
in die met ouders en kind aan 
de slag gaat. Het uiteindelijke 
doel is dan dat het kind op een 
veilige manier met klasgeno-
ten op pad kan.

Nog een ander voorbeeld. Een 
meisje van 10 zat niet zo lek-
ker in haar vel en had moeite 
met haar visuele beperking. 
Het is ook wat als je anders 

bent als andere kinderen. Die 
is in contact gekomen met an-
dere kinderen met een visuele 
beperking via de revalidatie-
groep van Visio. Daar ont-
moeten ze elkaar één keer per 
maand. Ze spelen, ze praten, 
ze ontdekken en zijn gezellig 
bij elkaar om ervaringen te 
delen. Ze heeft hierdoor veel 
meer zelfvertrouwen gekregen 
en speelt nu makkelijker met 
ander kinderen op het school-
plein. En doordat het zelf-
vertrouwen groeide, ging het 
leren ook gelijk beter.”

Heb je tips voor scholen?
“Stel dat je een leerling in de 
klas hebt waarvan de leer-
kracht denkt dat hij of zij 
moeite heeft om dingen mee 

Carma Guijken

Wanneer je een kind of een leerling met een visuele beper-
king wilt aanmelden voor (ondersteuning in) het onderwijs, 
kun je bellen met het Cliëntenservicebureau van Visio 
(088 585 85 85). Een medewerker brengt dan de vragen 
in kaart en geeft meer informatie over het aanmeldproces.

te krijgen, dat er een vermoe-
den is dat het gezichtsvermo-
gen of de visuele verwerking 
het leren in de weg zit, dan 
zou ik een keer mee kunnen 
kijken. Dat noemen we een 
eenmalige consultatie, voor 
advies en tips. Die mogelijk-
heid is er altijd.”

Je hebt een erg dankbaar vak?
“Het mooie aan ons vak is dat 
het niet alleen gaat om onder-
wijs, al is dit wel de basis. Je 
wilt kinderen in ontwikkeling 
houden, laten participeren 
in de maatschappij. Het is 
prachtig dat kinderen met een 
visuele beperking het net zo 
goed op school doen als kinde-
ren zonder visuele beperking. 
Daar doe we het voor!”
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De Variawet uitgelegd

Om een beter beeld te krijgen wat er komt kijken bij het inkor-
ten van onderwijstijd, is er eerst een praktijkvoorbeeld uitge-
werkt.

Pim kan zo wel naar school!
Pim heeft een ontwikkelingsperspectief met een handelings-
deel. In dit deel staat concreet beschreven hoe Pim kan deel-
nemen aan het onderwijs bij ons op school. Dat is niet vanzelf-
sprekend, want Pim is niet volledig belastbaar. Daarom hebben 
we samen met ouders, leerling, hulpverlening en het bevoegd 
gezag gekeken tijdens een uitgebreid ondersteuningsteam-
overleg wat de ontwikkelkansen waren, hoe we daar als school 
bij konden aansluiten, wat de belastbaarheid was op school 
en hoe we de ondersteuning konden organiseren op school en 
thuis. 

Met een ingroeiplan, beschreven in het OPP, proberen we de 
onderwijstijd uit te breiden dit schooljaar. Van helemaal geen 
school meer naar een nieuw perspectief. Wat kan er wel? 
Omdat Pim nu alleen dagdelen naar school gaat, hebben we bij 
de inspectie een aanvraag ‘afwijking onderwijstijd’ gedaan, ook 
wel bekend als de Variawet, via het ISD. Daarnaast evalueren
we regelmatig het handelingsdeel met ouders tijdens het OT en
hebben we de leerling aangemeld in Indigo zodat het samen-
werkingsverband zicht houdt op het aantal kinderen dat meer 
dan zestien uur onderwijs mist in de maand.

(voortgezet) speciaal onder-
wijs. Daarnaast wordt in de 
beleidsregel uitgelegd hoe de 
inspectie gebruikmaakt van 
haar bevoegdheid om in te 
stemmen met de afwijking 
van het verplichte minimum-
aantal uren onderwijstijd en 
wat de wijze van toezicht is. 
De inspectie beoogt met de 
beleidsregel scholen zo een-
duidig mogelijk te informeren. 

Goed onderbouwen 
Om instemming te krijgen 
van de inspectie moet het 
bevoegd gezag de beslissing 
om de leerling minder onder-
wijs op school te laten volgen 
goed onderbouwen. Dit doet 
het bevoegd gezag aan de 
hand van een ontwikkelings-
perspectief (OPP). In het OPP 
wordt onder andere vastge-
legd welk onderwijsprogram-
ma de leerling op school volgt 
en welk onderwijs en/of welke 
ondersteuning aan de leerling 
wordt geboden gedurende de 
uren dat deze niet op school 
is. Daarnaast wordt aange-
geven hoe de leerling weer 
toegroeit naar zo mogelijk het 
volledig aantal uren onderwijs 
op school. Ook verklaart het 
bevoegd gezag dat de wette-
lijk vertegenwoordigers van 
de leerling op de hoogte zijn 
en het handelingsdeel van het 
OPP hebben ondertekend.  

De instemming om af te 
wijken geldt voor het lopende 
schooljaar. Na een jaar wordt 
de situatie van de leerling en 
de aanpak in het OPP geëva-
lueerd. In beginsel moet een 
leerling binnen een schooljaar 
weer het volledige onderwijs-
programma kunnen volgen. 
Wanneer het binnen dat 
schooljaar niet gelukt is om 
de leerling weer het volledi-
ge onderwijsprogramma op 
school te laten volgen, moet 
het bevoegd gezag voor het 
volgende schooljaar een nieu-
we aanvraag voor afwijking 
van de onderwijstijd indienen. 
In de nieuwe aanvraag moet 
het bevoegd gezag extra 
motiveren wat het eraan doet 
om de leerling volledig in te 
laten groeien of onderbouwen 
waarom dit niet mogelijk is en 
dat het maximale is bereikt of 
als doel is gesteld. 

‘Van helemaal geen 
school meer naar een 
nieuw perspectief’

Vijftig procent van het 
onderwijsprogramma  
Veel scholen zijn in de veron-
derstelling dat zij een leer-
ling niet mogen inschrijven 
als deze minder dan vijftig 
procent van het onderwijspro-
gramma volgt. Deze veron-
derstelling is niet correct. 
Wanneer er voor een leerling 
afwijking van de onderwijstijd 
is aangevraagd en goedge-
keurd, kan er tijdelijk een 
zeer beperkt aantal uren on-
derwijs gegeven worden. Ook 
kan het zijn dat de leerling 
tijdelijk helemaal geen onder-
wijs volgt. In dit geval moet 
er wel perspectief zijn naar 
ingroei. De wet en bovenge-
noemde beleidsregel doen 
geen uitspraken over een 
minimum percentage van de 
onderwijstijd die de leerling 
in dit geval aanwezig moet 
zijn. Wel is het uitgangspunt 
van de beleidsregel dat een 
leerling binnen het jaar waar-
voor afwijking is gevraagd 
weer volledig ingroeit in het 
onderwijs en dat de school 
zich daar voor inspant. Als 
dat niet binnen dat jaar lukt 
en de school doet opnieuw 
een aanvraag, dan geldt een 
zwaardere motiveringsplicht. 
In de wet staat dat een on-
derwijsinstelling geen be-
kostiging ontvangt voor een 
leerling wanneer hij/zij vóór 
1 oktober meer dan vijftig 
procent van de onderwijs-
tijd ongeoorloofd verzuimt. 
Afwijken van de onderwijstijd 
op grond van de beleidsregel 
is echter geen ongeoorloofd 
verzuim. Er is voor deze 
leerling immers (tijdelijk) een 
ander aantal onderwijsuren 
vastgesteld.

Als een leerling een aanpassing van onderwijstijd 
nodig heeft, kun je hier als school toestemming 
voor aanvragen bij de inspectie. Natuurlijk wel 
goed onderbouwd en met een passend onderwijs-
aanbod, dat je in samenspraak met ouders opstelt.

Hoe werkt het?
Het uitgangspunt van de 
onderwijswetgeving is dat alle 
kinderen onderwijs volgen op 
school. Soms kunnen kinde-
ren echter vanwege psychi-
sche of lichamelijke beper-
kingen tijdelijk of gedeeltelijk 
niet naar school. Het is dan 
mogelijk om deze leerlingen 
een op maat gemaakt onder-
wijsprogramma aan te bieden 
door af te wijken van het 
minimumaantal uren onder-
wijstijd. Deze mogelijkheid 
bestond al in het (voortgezet) 
speciaal onderwijs.  

Variawet  
Met de Variawet, die per 1 
augustus 2018 in werking is 
getreden, heeft ook het regu-
lier onderwijs de mogelijkheid 
om af te wijken van het on-
derwijsprogramma in situaties 
waarbij leerlingen vanwege 
medische en/of psychische 
redenen tijdelijk en/of gedeel-
telijk geen onderwijs kunnen 
volgen. 

Om een leerling een in ter-
men van onderwijstijd aan-
gepast onderwijsprogramma 
aan te kunnen bieden, is 
instemming nodig van de 
inspectie. De inspectie heeft 
in de beleidsregel ‘Instem-
men met afwijking van het 
verplichte minimumaantal 
uren onderwijstijd’ beschre-
ven onder welke voorwaarden 
afwijking van de onderwijstijd 
is toegestaan in de secto-
ren primair, voortgezet- en 

PO

Joke Harlaar



KopKrant, december 2024   9

De Variawet op de Antoniusschool

‘Sommige kinderen 
zijn gewoon nog niet toe 
aan het volledige stuk 
onderwijs’

‘Wat werkte? Dat was
aansluiten bij wat hij op
dat moment nodig had’

De Antoniusschool (cluster 4) in Schagen maakt ook gebruik van de Varia-
wet. Elk jaar zijn er wel kinderen die voor het inkorten van onderwijstijd 
in aanmerking komen, aldus zorgcoördinator Gea de Vries en ib-er Yvonne 
Both. In dit artikel vertellen ze waarom het aanpassen van de uren soms een 
goede manier is om kinderen weer terug te krijgen in het onderwijsproces.

De Vries: “Behoorlijk wat 
kinderen die bij ons op school 
komen hebben verschillende
schoolwisselingen achter de 
rug. Soms zijn wij school 
nummer vier, of zelfs vijf. 
Dit soort kinderen hebben 
vaak faalangst of trauma 
rondom naar school gaan, en 
voelen: ik ben nergens ge-
wenst. Als deze kinderen het 
dan weer moeten gaan probe-
ren, kun je niet verwachten 
dat ze meteen fluitend vijf 
dagen naar school komen. 
De Variawet geeft de moge-
lijkheid om met maatwerk te 
kijken wat voor deze leerlin-
gen wel mogelijk is.

Veel werk
Het aanmelden van een leer-
ling betekent dat je alles goed 
moet onderbouwen. Je moet 
veel vastleggen, dossier-
vorming op orde hebben en 
ouders betrekken. Het melden 
bij de inspectie zelf is niet 
heel ingewikkeld, het is alleen 
veel werk. Dat een leerling 
minder naar school gaat, 
betekent overigens niet dat 
het dan klaar is. Vanuit zorg 
begeleiden we de leerling met 
name op het sociaal-emotio-
neel gebied. Dat doen we in 
samenwerking met zorgboer-
derij Het Bonte Erf, zodat het 
kind ook een dagbesteding 
heeft.”

Motivatie
Both: “We vinden het goed 
dat de Variawet er is. Sommi-
ge kinderen zijn gewoon nog 
niet toe aan het volledige stuk 
onderwijs. Door die extra zorg 
op sociaal-emotioneel gebied, 
zet je kinderen in hun kracht. 
Je geeft ze meer inzicht in 
zichzelf, in wat hun valkuilen 
zijn, en gaat daar samen aan 
werken. Het heeft ook alles te 
maken met motivatie. Als een 
kind minder naar school gaat, 
loopt het achterstanden op,
daar zijn ouders vaak ook 
bang voor. Wat wij dan zeg-
gen is: het brein van deze 
leerling staat niet open voor 
leren op dit moment. Er is 
wat anders nodig waardoor 
het brein wel weer open gaat 
staan.”

Onze website blijft zich 
vernieuwen met interessante 
onderwerpen

Onze website is kortgeleden verder uitgebreid met o.a. 

informatie over Kenniscentrum Subsidies en 

Kenniscentrum Schoolmissers. Meer dan een 

bezoekje waard! Scan de QR-code om direct 

naar de betreffende informatie te gaan.

Praktijkvoorbeeld
Dat een kind na een tijd thuis, 
toch weer open kan gaan 
staan voor leren, laat het 
volgende succesverhaal zien:

De Vries: “Een jongen bij ons 
school was in het reguliere 
basisonderwijs totaal vastge-
lopen. Hij ging nog maar een 
half uur per dag naar school. 
De vader had zondag al buik-
pijn, zo moeilijk was het om 
hem naar school te brengen. 
Deze jongen heeft gaandeweg 
het jaar bij ons zijn school-
uren opgebouwd, iedere keer 
een half uur, drie kwartier 
erbij. Nu zit hij alweer twee 
jaar in een gewone klas en 
stroomt hij dit jaar uit naar 
het reguliere voortgezet on-
derwijs. Hij is van een gevoel 
van: ik vind school waarde-
loos, gegaan naar: school 
is eigenlijk heel leuk, ik ben 
leergierig en ik wil heel graag 
naar school.”
Both: “Wat werkte? Dat was 
aansluiten bij wat hij op dat 
moment nodig had. Door te 
starten met een spelletje als 
hij op school was en na ver-
loop van tijd schoolse dingen 
toe te voegen, spelletjes met 
woorden en lezen. Op die 
manier lieten we het kind 
ervaren: ook al heb ik moeite 
met dingen, school kan ook 
heel leuk zijn.”

Yvonne Both en Gea de Vries

PO
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Interview met onderzoeker bij Hogeschool Windesheim Bert Wienen

‘Stel het kind niet altijd centraal’

In de Kick-off van het samenwerkingsverband 
was Bert Wienen, senior-onderzoeker op Hoge-
school Windesheim en medeoprichter van het 
Instituut voor Inclusief Onderwijs, een van de
sprekers. Voor dit interview vroegen we de 
onderzoeker, én auteur van het onderwijsboek 
2023, hoe hij aankijkt tegen inclusief onderwijs. 

Voordat Wienen de overstap 
maakte naar de hogeschool 
werkte hij jarenlang in de 
jeugdhulp. Hij kwam in ge-
zinnen, maar ook op scholen 
waar toen het idee leefde 
dat onderwijs en jeugdhulp 
meer samen moesten gaan 
werken. Meer samenwerking, 
zo dacht men, zou uiteinde-
lijk leiden tot een daling in 
de zorgvraag. Terwijl hij op 
die scholen rondliep, begon 
Wienen zich steeds vaker af te 
vragen of die veronderstelling 
wel klopte, en of meer samen-
werking niet juist zou leiden 
tot een grotere zorgvraag. 
Uiteindelijk maakte hij de stap 
naar de wetenschap om hier 
onderzoek naar te doen, en 
dat doet hij nog steeds.

Voor je onderzoek ben je 
vaak in de scholen. In welke 
rol ben je daar?
“Ik participeer zoveel als 
mogelijk in het gewone leven 
van de school. Wat ik probeer 
te doen is een brug slaan tus-
sen praktijk en wetenschap. 
Als ik het plat sla ben ik 
vooral benieuwd naar hoe we 
omgaan met kinderen die niet 
aan onze normen voldoen. Als 
veel kinderen zorg nodig heb-
ben, ligt dat dan alleen aan 
de kinderen of zijn er ook an-
dere dingen aan de hand? En 
zou daar niet de sleutel liggen 
als we kijken naar zoiets als 
inclusief onderwijs?”

Welke andere dingen 
bedoel je?
“Zodra het niet goed gaat met 
een kind, gaan we er vaak 
meteen vanuit dat het aan 
het kind ligt. We hebben aller-
lei verklaringskaders: ze zijn 
bijvoorbeeld hoogbegaafd, 
hebben add, adhd of zijn 
prikkelgevoelig. De volgende 
stap is dat we expertise de 
school in halen om het indi-
viduele kind te helpen. Maar 
die expertise past vaak niet 
in de onderwijscontext. Voor 
de leraar is het namelijk niet 

die ene hoogbegaafde leerling 
waar hij mee te maken heeft, 
maar de hele groep leerlingen 
die op elkaar reageert, terwijl 
hij ze rekenen moet leren.”

En daar zoekt die leraar een 
oplossing voor?
“Ja, die leraar zal zeggen: ik 
wil best rekening houden met 
allerlei kinderen in de groep, 
en dat doe ik ook, maar ik 
ben niet een soort mini-
psycholoog die kan inspelen 
op alle individuele behoeften. 
En zo kijken we ook naar 
inclusief onderwijs. Dat zien 
we als de optelsom van alle 
individuele behandelplannen 
en OPP’s, maar dat is niet 
haalbaar en het is ook niet 
goed.”

Dat lijkt inderdaad lastig 
haalbaar, maar wat dan?
“Het belangrijkste argument 
is niet dat het lastig haal-
baar is. Het belangrijkste 
pedagogische argument is 
dat het ook niet goed is voor 
kinderen als je alles voor ze 
aanpast. Het is juist goed dat 
ze zich leren verhouden tot de 
verschillen in de groep; dat 
zullen ze straks in de samen-
leving ook moeten doen. We 
zouden stevige pedagogische 
contexten moeten bouwen 
waarin niet elk kind centraal 
staat, maar waarin elk kind 
wel een sterke pedagogische 
relatie heeft met de leraar en 
met de leerstof. En waarin er 
een cultuur is van hoge ver-
wachtingen. Het gesprek over 
inclusie moet vooral daarover 
gaan en over wat dit betekent 
voor alle kennis en experti-
se die we in ons schoolteam 
hebben.”

Dus niet het kind moet 
centraal staan maar de peda-
gogische relatie tussen een 
kind en de leraar. Is dat wel 
mogelijk in een groep van 25 
of 30 kinderen?
“Mijn eerste reactie is dan na-
tuurlijk nee, maar we moeten 
niet te snel gaan. Iedereen 
in het onderwijs weet dat 
je soms je handen meer vol 
hebt aan een klas van 18 dan 
van 30. Dat maakt onderwijs 
tot onderwijs; dat het altijd 
een heel situationele aange-
legenheid is. De vraag is: wat 
is in jouw school, met jouw 
populatie, op de plek waar 
de school staat, nodig om elk 
kind een sterke pedagogische 
relatie te bieden?”

Bert Wienen 

Wat zou er nodig kunnen zijn?
“Ik kan me voorstellen dat 
als je school in een buurt 
staat waar armoede een grote 
rol speelt, het heel verstandig 
is om je team uit te breiden 
met iemand die weet hoe je 
leerlingen die in armoede 
opgroeien tot leren krijgt. Dat 
is expertise die je kan helpen 
om als team na te denken 
over hoe kinderen op jullie 
school leren.”

En kan zo’n aanpak ervoor 
zorgen dat een school 
inclusiever wordt?
“Ja, ik ken scholen die de 
afgelopen drie jaar bijna geen 
kinderen hebben verwezen 
en dat hebben gedaan door 
heel goed in hun team na te 
denken over wat de school-
populatie nodig heeft. Als er 
dingen waren die zij zelf niet 
konden oplossen, haalden 
ze expertise de school in om 
te helpen die pedagogische 
context te verbeteren. Op 
die scholen wordt soms ook 
met co-teaching gewerkt. Dat 
betekent dat je als expert 
niet achter in de klas gaat 
zitten om te vertellen wat de 
leraar moet doen, maar dat je 
samen een week lang voor de 
groep staat en samen uit-
zoekt wat voor deze leerlin-
gen op dit moment werkt.”

Wat is een eerste stap die 
je als school kunt zetten als 
je meer op deze manier wilt 
werken?
“Je kunt heel klein beginnen. 
Als er een leerling is die vast-
loopt, begin dan eens met de 
vraag: wat zegt dit over onze 
school en over ons handelen? 
Kijk in je OPP’s of kijk naar 
de TLV’s die je de afgelopen 
tijd hebt aangevraagd en haal 
daar een stofkam doorheen. 
We doen nu een groot onder-
zoek onder de TLV’s en zien 
dat op een school vaak de-
zelfde soort leerlingen worden 
verwezen.”

Bijvoorbeeld?
“Als een school op de web-
site heeft staan dat ze een 
veilige school heel belangrijk 
vinden, dan zie je dat vooral 
leerlingen worden verwezen 
die onveilig gedrag laten zien. 
Als er staat dat de basisvaar-
digheden op school centraal 
staan, liggen de verwijzingen 
vaak op rekenen en taal.”

Dus je weet door naar een 
schoolwebsite te kijken waar 
je op moet inzoomen op een 
school?
“Ja, en dat is ook wel logisch. 
Het heeft te maken met hoe 
wij als mensen omgaan met 
wat normaal en afwijkend is, 
en met wat de norm is op een 
school.”

Is het mogelijk om als inclu-
sieve school geen kinderen 
meer door te verwijzen?
“Dat is een belangrijk doel, al 
weet ik niet of het haalbaar 
is, of zelfs wenselijk, om hele-
maal geen speciaal onderwijs 
meer te hebben. Maar het 
gemak waarmee we nu kinde-
ren doorverwijzen vind ik wel 
schokkend.”

Toch zullen scholen blijven 
zeggen: hoe kunnen we dat 
waarmaken als we zitten met 
onderbezetting?
“Dat het lastig is, is evident, 
maar als je blijft wachten 
en niemand beweegt dan is 
het over drie jaar nog steeds 
lastig. En je hoeft niet alles 
om te gooien. Je kunt klein 
beginnen.”

‘Je kunt heel klein 
beginnen. Als er een 
leerling is die vastloopt, 
begin dan eens met de 
vraag: wat zegt dit over 
onze school en over ons 
handelen?’
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‘We voelen steeds meer 
dat het onze kinderen 
zijn die allemaal op 
een passende plek in 
Schagen terecht moeten 
komen’

Interview met Niké Admiraal over de Leergang Gedrag 

Een passende plek voor alle kinderen in Schagen 

PO

Scholengroep Schagen kreeg van het samenwerkingsverband geld voor inclu-
sief onderwijs, maar had nog geen specifieke bestemming gevonden. Er was 
van alles langsgekomen, maar niets structureels. Tot het gesprek in de scho-
lengroep kwam op extreem gedrag. Snel werd duidelijk dat op alle scholen 
behoefte bestond aan ondersteuning op dat gebied. Niet lang daarna was het 
plan voor een Leergang Gedrag een feit.

punt worden voor leerkrach-
ten op de eigen school bij 
vragen rondom gedrag, maar 
het is ook de bedoeling dat 
de gedragskundigen van de 
scholen elkaar gaan ver-
sterken. Admiraal: “Het zou 
bijvoorbeeld kunnen dat een 
deskundige van een partner-
school meer expertise heeft 
op een casus van onze school 
en ons komt helpen. Zo wor-
den we een echt netwerk. We 
lopen wel al tegen een aantal 
dingen op, want hoe gaan we 
die mensen vervangen of hoe 
zorgen we dat zij de ruim-
te krijgen om bij elkaar te 
kijken? Maar dit soort zaken 
weerhoudt ons er niet van om 
nu al te starten.”

Intervisie
Naast dat er mensen worden 
opgeleid, gaan de scholen 
hun intervisie versterken. 
Admiraal hoopt dat dit zal 
leiden tot een dieper denk-
niveau zodat scholen nog 
meer aan elkaar gaan heb-
ben en van elkaar leren. “We 
bespreken nu al allerlei zaken 
in de vergaderingen van de 
scholengroep. Dat zijn prak-
tische kwesties, maar ook 
casussen rondom contact 
met ouders. Op dat niveau is 
het al, maar ik denk dat we 
die gesprekken nog verder 
kunnen verdiepen. Ik zou 
bijvoorbeeld ook het ge-
sprek willen starten over het 
terugplaatsen van kinderen 
vanuit het SO of SBO. Of over 
een kind dat van school wil of 
moet wisselen. Via intervisie 
kunnen we dan kijken welke 
school het meest passend is.”

Concurrentie
De samenwerking tussen de 
acht scholen van de scholen-
groep is zo sterk dat Admiraal 
wel durft te zeggen dat con-
currentie tussen de scholen 
bijna niet meer speelt. “We 
voelen steeds meer dat het 
onze kinderen zijn die alle-
maal op een passende plek 
in Schagen terecht moeten 
komen. We hebben hier een 
mooi rijk aanbod. Er zijn 
traditionele scholen, er is 
een jenaplanschool, een vrije 

Obs Juliana is een van de 
scholen van Scholengroep 
Schagen die de komende tijd 
aan de slag gaat met gedrag. 
Directeur Niké Admiraal is en-
thousiast, en dan met name 
over de samenwerking tussen 
de acht scholen in de scho-
lengroep. “We gaan samen 
investeren en ervoor zorgen 
dat er op elke school een 
gedragskundige wordt opge-
leid. En die gaan samen een 
schooloverstijgend netwerk 
vormen. Het is dan niet meer, 
jij zit bij Sarkon of jij zit bij 
Kopwerk. Nee, wij hebben 
straks samen de verantwoor-
delijkheid voor elk kind in 
Schagen, en zorgen ervoor 
dat elk kind thuisnabij onder-
wijs kan krijgen. Voor zover 
dat mogelijk is, natuurlijk.”

Gedragskundige
Van alle acht scholen gaat het 
komende jaar een leerkracht 
starten met de opleiding tot 
gedragskundige. Deze leer-
kracht zal na het volgen van 
de opleiding het aanspreek-

school, en wij als ontwikke-
lingsgerichte school. Het kan 
zijn dat een kind dat bepaald 
gedrag vertoont beter op z’n 
plek is op bijvoorbeeld een 
vrije school. Daar moeten we 
voor open staan.”

Leergemeenschap
Een deel van het plan staat 
nu in de steigers, en dat is de 
intervisie en de scholing van 
de gedragskundigen. Dit jaar 
zullen de scholen ook de rest 
van het team gaan meenemen 
in het traject. Admiraal: “De 
mensen bij ons op school we-
ten elkaar wel al te vinden en 
kunnen bij elkaar terecht voor 
hulp of kijken bij elkaar. Dat 
hoort ook bij ons schoolcon-
cept waar leraren net zoals de 
kinderen in leergemeenschap-
pen werken, waarin iedereen 
iets toevoegt. Als er straks 
een gedragskundige binnen 
ons team is, wordt die leerge-
meenschap alleen maar rijker.”

‘We gaan samen 
investeren en 
ervoor zorgen dat 
er op elke school 
een gedragskundige 
wordt opgeleid’

Niké Admiraal
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 Inkopper
Miskoppers

‘Dat is een inkoppertje’, zeg 
je als een reactie wel erg voor 
de hand ligt. Het is uiteraard 
een voetbaluitdrukking voor 
een niet te missen kans. 
Toch worden daar genoeg 
inkoppers gemist. Ook in de 
maatschappij gebeurt dat re-
gelmatig en in het onderwijs 
uiteraard ook. Zoals Johan 
Cruijff ooit zei: ‘Die op het 
oog simpele oplossing, blijkt in de praktijk het moei-
lijkst.’ Of Willem Elschot: ’Tussen droom en daad staan 
wetten in de weg en praktische bezwaren.’ Daar loopt de 
regering tegenaan bij haar wens om alle toeslagen af te 
schaffen, daar loopt de formatie tegenaan bij..., ja, bij 
wat eigenlijk niet. 

Ook in de gezondheidszorg komt het vaker voor dan 
ons lief is. Ik zag onlangs een geweldig initiatief van het 
Elizabeth TweeSteden Ziekenhuis in Brabant, waar men 
scherp door heeft, dat de zorg op de huidige manier niet 
houdbaar zal blijken. Omdat vooral ouderen soms meer-
dere aandoeningen hebben en soms wel vier of meer 
specialisten bezoeken, die van elkaar vaak niet weten 
wat er voorgeschreven is, riepen zij een multidisciplinair 
overleg in het leven, waarbij de patiënt nog maar één 
aanspreekspecialist hoeft te bezoeken. Tijdwinst, kosten-
reductie, kwaliteitswinst. Tel uit je winst. Maar moeilijk, 
moeilijk, moeilijk, want de zorgverzekeringen betalen 
per behandeling, dus overleg past daar niet in. ‘Je gaat 
het pas zien als je het door hebt.’ (J.C.) 
 
Deze KopKrant gaat over ‘schoolmissers’, kinderen die 
om uiteenlopende redenen thuis zitten en niet (meer) 
naar school willen of kunnen. Ik zal zeker niet beweren,
dat hier allemaal inkoppertjes voor zijn, maar soms 
liggen er kansen voor ‘open doel.’ Een voorbeeld: In een 
ander samenwerkingsverband kwam een op groep 6-ni-
veau geteste hoogbegaafde leerling (groep 4) zonder so-
ciale problematiek thuis te zitten. De school zag het ni-
veau niet terug en volhardde in het aanreiken van groep 
4-materiaal. Uiteindelijk raadde de huisarts de ouders 
aan hun kind niet langer naar deze school te laten gaan. 
Intussen hadden de ouders al enkele oplossingen aange-
dragen, zodat hun kind tijdelijk naar een privéklas voor 
hoogbegaafden kon en schaften ze zelf materialen op ni-
veau aan. Uiteraard poogden het bestuur en het samen-
werkingsverband het kind op een geschiktere plek onder 
te brengen. Dat lukte na vele overlegsessies (MDO’s) 
niet. Dus vroegen de ouders een vergoeding voor hun 
kosten aan bij het samenwerkingsverband. Omdat al het 
geld was ondergebracht bij de scholengroepen, kon dit 
samenwerkingsverband hier niet aan voldoen. En zonder 
medewerking van de school, bood de scholengroep ook 
geen soelaas. Een ‘miskopper’. 

Uit de diverse bijdragen in deze KopKrant blijkt hoe 
samenwerkingsverband Kop van Noord Holland een 
dergelijk probleem wel oplost.

Ruud Musman

Terugblik 2-daagse: Koers 
naar inclusief onderwijs

Joy Moonen nam ons mee in 
haar levensverhaal en drukte 
ons op het hart om ervarings-
deskundigheid in te zetten 
op scholen. Ook lichten we 
graag de kernboodschap van 
Ben van der Hilst uit: Uit 
onderzoek blijkt dat wanneer 
teams gezamenlijk de verant-
woordelijkheid dragen voor de 
ontwikkeling van alle kinderen 

Richard de Winter, bestuurder Stichting Surplus, over de Meerdaagse 
“Wat mij is bijgebleven van de Meerdaagse 
is het gelijk denken over inclusief onderwijs. 
Natuurlijk weten we als bestuurders onder-
ling dat we het samen moeten doen en het 
ook gaan doen: inclusief onderwijs realise-
ren. Maar juist als het spannend wordt, op 
momenten dat het gaat om concrete voor-
beelden, dan moeten we elkaar ook kunnen 
vinden. Een voorbeeld dat tijdens de Meer-
daagse naar voren kwam, ging over Texelse 
leerlingen die naar Schagen zouden moeten 
voor speciaal onderwijs. Dat zou eigenlijk op 
Texel zelf moet kunnen of anders in Den Hel-
der. Het is goed om te kijken of je ook daar 
met elkaar uit kunt komen. 

Als je inclusief onderwijs wilt vormgeven in 
de regio zul je ‘bovenbestuurlijk’ moeten 
denken. Het is krachtig als scholen van een 
scholengroep, los van het bestuur waar ze 
bij horen, de ruimte krijgen om inclusief 
onderwijs vorm te geven. Wat ik ook heb 
meegekregen van de Meerdaagse is dat we 
met elkaar als bestuurders wel veel over 
inclusief onderwijs kunnen spreken, maar dat 
het moet gebeuren op de scholen. Daarom 
is het belangrijk om van de scholen te horen 
wat zij nodig hebben. Op dit moment lopen 
er gesprekken met alle schoolteams in ons 
bestuur waarin juist dat onderwerp aan bod 
komt. En afsluitend zou ik willen zeggen: 
er zijn al mooie initiatieven opgestart in de 
regio, laten we die in stand houden.”

in meerdere leerjaren, dit veel 
effectiever is dan de verant-
woordelijkheid bij één leer-
kracht en/of OOP-er per klas. 
Deze aanpak heeft zelfs meer 
impact dan het verkleinen van 
klassen.

Een andere belangrijke uit-
komst van de 2-daagse is dat 
schoolbesturen meer gaan 

samenwerken in het belang 
van kinderen. De focus ligt op 
samenwerking i.p.v. concur-
rentie. De besturen zullen een 
keer gaan aansluiten bij iedere 
scholengroep om samen in ge-
sprek te gaan met alle school-
leiders. Zij starten hiermee 
in Texel en Den Helder (t/m 
januari 2025). Daarna volgen 
de andere scholengroepen.

Op 10 en 11 oktober 2024 organiseerde het samenwerkingsverband een 
2-daagse met een afvaardiging van alle besturen en betrokkenen uit het 
onderwijsveld om verder te bouwen aan de Koers naar inclusief onderwijs 
aan de hand van diverse thema’s en met verschillende inspirerende sprekers.


